
27. studenoga2020.

s 1' sastanka Radne skupine za izraduNacrla Nacionalnog plana za ukljudivanje Roma, zarazdoblje od 2021' do 2027 . godine i Nacrta Akci-iskog prunu ,a pro,redbu xurloru,r"g plana
za ukljudivanje Roma za tazd'oblje od 2021. do 2027 . godir,., za razdoblje od 2021. do 2022.

godine;
odrZanog 03. studeno ga2020. godine



Dnevni red:

l0:00- l0:25

l0:25-I1:00

ll:00-ll:15
sudjelovanju

uvod (usvajanje Dnevnog reda, predstavljanje poslovnika i glasanje)

Nastavak izlagarlaplana i nadina rada i rasprava

Predstavljanje Prijedloga preporuka vijeca o jednakosti, ukljudivanju i

Roma

I 1: l5-l l:45 Diskusija dlanova Radne skupine na predstavljeni prijedlog preporuka Vije6a o
jednakosti, ukljudivanju i sudjelovanju Roma

I l:45-12:00 Zatvaranje sastanka

Prvom sastanku Radne skupine zaizraduNacionalnog plana za ukljudivanje Roma ,zarazd,oblje
od 2021' do 2027 ' godine i Akcijskog plana za provedbu Nacionalnog plana za ukljudivanje
Roma zarazdoblje od202l. do 2027 .godine, zarazdoblje od202l. do 2022.godine (u daljnjem
tekstu: Radna skupina) sudjelovali su:

- voditelj Radne skupine: Alen Tahiri, univ. spec pol.;
- zamjenik voditelja Radne skupine: Aleksa Doki6;
- tajnik Radne skupine: mr. sc. Klaudrja Kregar Ore5kovid

- dlanovi i zamjenici dlanova Radne skupine s pravom glasa (poredani abecednim
redoslijedom):

l. Babadii Lucija - Ministarstvo hrvatskih branitelja
2. Balija Tihana - Ministarstvo vanjskih i europskih poslova
3' Banovii Ksenija - Agencija za strukovno obrazovanje i obrazovanje odraslih
4- BjeZandevii Sanja - Udruga gradova u Republici Hrvatskoj
5. Brusii Arury - Hrvatska udruga poslodavaca
6' dr' sc' Buljan Culej Jasminka - predstavnica Ministarstva regionalnog razvoja i

fondova Europske unije
7. eavlovi6 Monika - Ured pudke pravobraniteljice
8. iavar Jozo - Ministarstvo turizma i sporta
9. DerviS Erna - Ministarstvo obrane
10. Ferara Ivana - Ministarstvo pravosuda i uprave
I l. Grgi6 Josip - pravobraniteljica za ravnopravnost spolova
12. Jurisi6 Darijo - pravobraniteljica za osobe s invaliditetom



13. Kesina Ana - Ministarstvo znanosti i obrazovanja
14. Kovad Martina _ Ministarstvo kulture i medija
15. Krdmar Suzana - Savez Roma u Republici Hrvatskoj ,,KALI SARA.,
16. Lalid Sara - Centar za mirovne studije
l7' Lukadii Lana - Ministarstvo rada, mirovinskog sustava, obitelj i socijalne politike
18. Marin Luci - Hrvatski zavodzazapoiljavanje
19. Markovid Josipa - Strudna sluZba Savjeta zanacionalne manjine
20. Misid Monika - Sredisnji drZavni ured za obnovu i stambeno
2l . Musi6 Sinisa-Senad - Romsk a organizacrja mladih Hrvatske
22. Novosel Domagoj - Sredisnji driavni ured, zademograrrju i mlade
23. odrdii Mikulii Maja - Hrvatska zajednica Zupanija
24. mr. sc. ogrinsak Tomislav - Agencija za odgoj i obrazovanje
25. Petrc Goran - Hrvatska zajednica Zupanija
26. Radii Ivan - Ministarstvo gospodarstva i odrZivog razvoja
27. Romi6 Milana - Ured za udruge
28. Spori5 Maja - Ured za ravnopravnost spolova
29' Srpak Drazen - Udruga gradova u Republici Hrvatskoj
30. Stanid sajatovid visnja - Ministarstvo unutarnjih posrova
31. Stolnik Grozdana - Drzavni zavod za statistiku
32. Stimac Mihovil - Ministarstvo poljoprivrede
33' Turdii Renata - Ministarstvo prostornog uredenja, graditeljstva i drZavne imovine
34. Y arga Zoran- Hrvatska obrtnidka komora
35. Vincetid Vlatka - Hrvatski crveni kriZ
36. dr. sc. vojak Danijel - Institut za drustvene znanosti ,,rvo pilar.,
37' vrandedid Loje Ivo - Ministarstvo regionalnog razvojai fondova Europske unije

Clanica Radne skupine, dr. sc. Jasminka Bulian Culej, predstovnica MinistarsNa regionalnograzvoia i fondova Europske uniie iz (lprave za siraieiko upravljanje ramojem RepublikeHrvatske i koordinaciiu investiciia iz EtJ instrumenata, u radu Radne skupine sudjeluje s ciljempodrike u primieni zakonodavnog i metodoloikog okvira sustova strateikog planiranja.

Sastanku su, zajedno s prisutnim dlanovima, nazodili i sljedeii zamjenici dlanova Radneskupine:
l. Ajduk Ratimira - Ministarstvo gospodarstva i odrZivog razvoja;
2. Grbi6 Emir - Ministarstvo regionalnog razvoja i fondova Europske unije;
3. Huseini Veli - Hrvatska zajednicaZupanija.
4. MaSi6 Barbara - Ministarstvo pravosuda i uprave;
5' Novii Daliborka - Ministarstvo prostomog uredenja, graditeljstva i drZavne imovine;6. Prprovi6 Barbara - Hrvatski crveni kriZ;
7 . zidani(, sakota Tihana - Hrvatski zavod za zapoirjavanje;



Prvi sastanak Radne skupine pratile su i: gospoda ondina obradovic, predstavnica Ministarstva
regionalnog razvoja i fondova Europske unije iz Uprave za stratesko upravljanje razvojem
Republike Hrvatske i koordinaciju investic ijaizFitJ instrumenata te Katarina Coha i Maja Brkii
savjetnice u Uredu za ljudska prava i pravanacionalnih manjina.

Iz ureda potpredsjednika vlade sastanak je pratio gospodin viktor Koska.
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SaZetok:

Dana 03' studenoga 2020. godine, s poietkom u l0 sati odrianie l. sastonak Radne skupine
za izradu Nacrta Nacionalnog plana za ukljuiivanje Roma, za razdoblje od 2021. do 2027.
godine i Nacrta Akciiskog plana za provedbu Nacionqlnog plana za ukljuiivanje Roma zarazdoblie od 2021' do 2027. godine, za razdoblie od 2021. do 2022. godine (u daljnjem tepstu;
Radna skupina)' sastanakie putem Microsofr Teams aplikacije vodio voditelj Radne skupine,ravnateli ureda za liudska prava i prava nacionalnih maniina - Alen Tahiri, univ. spec. pol.,
sastankuie nazoiilo 36 ilanova i zamienika Radne skupine s prqvom glasa, zamjenik voditelja
Rqdne skupine, 7 zamienika ilanova uz prisustvo ilana Radie skupine, predstavnik
MinistarsNa regionalnog razvoia i fondova EU zaduien za osiguravanje podrike i pratenje
proceso izrade aha strateikog planirania, predstavnik Uredo potpredsjednika wade Republike
Hrvatske te tajnik Rodne skupine.

Dnevni red sastanko koii ie iednoglasno usvoien, ukliuiivao je prezentaciju prijedloga naiinai tempa tj' hodograma rada Radne skupine te raspravu o izloienom prijedlogu, kao iprezentocUu Priiedloga Preporuka wieta o iednakosti, ukfuiivanju i sudjelovaniu Roma teraspravu na izlozeni Priiedlog Preporuka u kontekstu izrade Nacionalnog plana zaukljucivanie Roma, za razdoblie od 2021. do 2027. godine i prateteg Akcijskog plana.

Radna skupina ie jednoglasno usvoiila Poslovnik Radne skupine. Kako na izlozeni tempo inaiin rada Radne skupine niie bilo primiedbi - zakliuieno je da se ilonovi Radne skupine slaiu
s izloienim priiedlogom koii planira ukupno 4 sastanka Radne skupine u punom sazivu i po dvasastanka uiih Radnih skupina. Uie radne skupine planirane su za horizonralna podruija
intervenciie ti"'1') prevenciiu antiromskog rasizma i dislcriminaciie i 2.) suzbijanje siromaitvai sociialne iskliuienosti te osnaiivanie grailanske'participacije Roma. sastav ilanova uzihradnih skupina iiniti 6e ilanovi i zamienici ilanova Radne skupine $. predstavnici tijela;Ministarstva vanjskih i europskih poslova; Ministarstva pravosuda i uprave; Ministarsna
regionalnog razvoia ifondova Europske unije; Ministarstve rada, mirovinskog sustava, obiteljisociialne politike; Ministars\a zdravs\a; srediinieg driavnog ureda za demogra/iju i mlade;ureda zo ravnopravnost sporova.; zatim predstavnici pravobraniteljstava;-te organizacije
civilnog druina i predstavnik akodemske zaiednice. Prema planiranom hodogramu, dokumentbi trebao biti pripremljen za proceduru usvajanja na wadi Republike Hrvatske 2g. oiujka 2021.godine.

Takoder' smatra se prihvatenim stav (lreda, prema kojem se proces izrade novog dokumenta
vidi priie svego kao proces I\1GLASAVANJA kako na razini definiranih podruija intervencijetako i na razini specifiinih cilieva ti.' citjanih vrijednosti, imajuc:i ;'r;;, iirirniru da jePriiedlog Preporuka wieto o iednakosti, ukliuiivanju i sudjelovanju Roma, izmedu ostalogponudio i opte i specifiine ciljeve kao i minimalnle ciljane vrijednosti koje driave ilanicetrebaiu doseti do 2030. godine, kao i bogatu analitiiku poaugu vezeno uz poloiaj Roma u RH,a koiuie osigurao ured i koia omogutuie sveobuhvatno zakljuiivanje o problemima, izazovima
i potrebama romske zajednice u Republici Hrvatskoj.



Nakon prezentaciie Priiedloga Preporuka viieto o jednakosti, ukljuiivanju i sudjelovanju
Roma' koiaie ukliuiivala i opte i specifiine cilieve ti. kvantitativne pokazatelje ciljeva koje jepotrebno posti1i u desetogodiiniem provedbenom okviru kao i vrijednosti od kojih te se mjeritinapredak Republike Hrvatske u provedbi EU okvira, ilanovi Radne skupine zatraieni su da sedo 13. studenog 2020. pisano oiituju na rqspravna pitanja:

usmj eren inte gr acij i pripadnika roms ke nacionarne manj ine ?

razini driava ilanico, rblevantni za RH?"

postiti nq razini driava ilanica?

2027. ima lcrati provedbeni-period? r -.-'

Sastanakje zavrien u I2:15 sati.
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Uvodno:

Prvi sastanak Radne skupine zapodeo je u l0 sati,03. studenoga 2020.godine, a odrZan je u
virtualnom obliku. Sastanak je vodio - voditelj Radne skupine, tj. ravnatelj ureda za ljudska
prava i prava nacionalnih manjina, Alen Tahiri, univ. spec. pol..

Nakon uvodnih pozdravnih rijedi voditelj Radne skupine je ukratko, u sklopu prve todke
dnevnog reda predstavio Prijedlog dnevnog reda kojije potomjednoglasno usvojen.

Uslijedilo je kratko predstavljanje Poslovnika Radne skupine, koji je prije sastanka dostavljen
dlanovima i zamjenicima dlanova Radne skupine. voditelj Radne skupine skrenuo je pozomost
prisutnima na odredbe koje se odnose na javnost djelovanja Radne skupine u kojima se navodi
kako ie i sastav Radne skupine' kao i zapisnici s Radnih skupina biti objavljeni na mreznim
stranicama Ureda te obrazlozio kako je prethodno uvedeno s ciljem informiranja sire javnosti
o procesu izrade dokumenta. Takoder, zbog potrebe prilagodbe ,,novom normalnom,, u
Poslovniku je propisano kako 6e se sastanciRadne skupine u punom sazivu odrLavatiuglavnom
virtualno dok je mogu6nost sastanaka uzivo ostavljena za uLe radne skupine koje bi bile puno
manjeg saziva.

Takoder, kako j e Nacionalni plan za uklj udivanj e Roma, za razdoblje od, 2021 . do 2027 .dio tzv.
uvjeta koji omogu6uju provedbu ESI fondova i kako je njegovo donosenje u propisanom roku
vaLno kako iz perspektive konzumacije fondovskih sredstava - ali i iznimno vaiandokument
za daljnji rad Ureda, kao i drugih tijela u sustavu - tako je poslovnikom Radne skupine
predvideno glasovanje o stvarima u kojima raspravom nije moguce dosegnuti konsenzus ili
kompromisno rjesenje, kako bi se osiguralaizradadokumenta u propisanim rokovima.

otvorena je rasprava o Nacrtu Poslovnika u kojoj su se za rijed javili sljedeii dlanovi Radne
skupine: gospodin Draien s.pak, gospodin Goran Petrc, gospoda Ksenija Banovii, gospoda
Sanja Bjezandevid, gospoda Sara Lalii, gospoda suzana Krdmar, gospoda Erna Dervis,
gospoda Maja Sporis, dr. sc' Danijel Vojak, gospoda Ivana Ferara, gospodin Veli Huseini te
gospoda Tihana Balija. Sudionici rasprave su tijekom svojih ukljudivanja podrZali rad Radne
skupine te redom izjavili kako nemaju primjedbi na Nacrt poslovnika.

Potom se pristupilo glasovanju (kori5tenjem prostora za razgovor na aplikaciji) kojim je
Poslovnik usvojen s 38 glasova,,ZA,,.

Uslijedilo je predstavljatje prijedloga plana i nadina rada Radne skupine od strane voditelja
Radne skupine, ravnatelja ureda - Alena Tahirija. lJ obrazlozenju koje je prethodilo izlaganju
prijedloga plana rada, voditelj je istaknuo kako je za Ured proces izrade d. prikupljanja i
analiziranja podataka koji ie posluZiti kao podlog a za izradu predmetnog srednjorodnog
programskog dokumenta zapodeo jos 2016. godine vanjskom evaluacijom te se nastavilo do
I<raia 2020' godine i to najve6im dijelom kroz projektne aktivnosti. Rijed je o aktivnostima
provedenim u okviru projekata financiranim sredstvima Europske unije (todnije rpA z0l2
programa, Programa unije te Europskog socijalnog fonda), ali i drugih donatora: platforma za



uspjesnu provedbu Nacionalne strategije za ukljudivanje Roma, uz financijsku pomoi
ITNICEF- ureda Hrvatska; Nacionalna platforma za Rome" financirana sredstvima programa
unije - Prava, jednakost i pravda (Rights, Equality and Justice - REC programme); te
Prikupljanje i pracenje baznih podataka za udinkovitu provedbu Nacionalne strate gije za
ukljudivanje Roma", koji su u okviru programa IPA2Ol2 zatJred kao korisnika proveli
ugovaratelji Ecorys Hrvatska d.o.o. i Centar za mirovne studije. voditelj je naglasio kako je u
konzultativnim aktivnostima Ureda tijekom provedbe ukupnih aktivnosti spomenutih projekata
(i to uglavnom na regionalnoj i lokalnoj razini), na temu kratkorodnih i dugorodnih prioriteta
djelovanja, sudjelovalo 613 sudionika iz svih segmenata hrvatskog drustva, analaziprovedenih
konzultacija pohranjeni su u izvjescima o provedbi projekata, kao i u publikacijama Ureda.
Povrh navedenog, voditelj je istaknuo kako su u istrazivanju baznih podataka za pracenje
provedbe joS uvijek aktualne Nacionalne strategije za ukljudivanje Roma prikupljeni anketni
podaci o 4'758 dlanova romskih ku6anstava t 12 Lupanija Republike Hrvatske; da je provedenl4l polustrukturirani intervju s predstavnicima relevantnih institucija (skole, vrtiii, centri za
socijalnu skrb i sl') na razinijedinica lokalnih samouprava; fokus grupe sa 73 predstavnika
relevantnih institucija na Zupanijskoj razini te 67 polustrukturiranih interviua s kljudnim
romskim figurama (tj. znadajnim predstavnicima romske zajednice na ispitivanim podrudjima).
Tako su prikupljeni podaci o potrebama Roma u RH od ukupno 5039 osoba, prije svegapripadnika romske nacionalne manjine, ali i svih ostalih, profesionalaca koji se u svom
svakodnevnom radu susreiu s poteskoiama romske nacionalne manjine. Tijekom obrazlaganja
konteksta prijedloga plana i nadina rada, voditelj Radne skupine istaknuo je i to da jeistraZivanje baznih podataka radeno s ciljem, ne samo prikupljanja podataka koji omoguiuju
zakljudivanje o potrebama i prioritetima buduieg djelovanja ve6 je postavilo i bazu podatakaod koje je mogu6e pratiti svaki buduci napredak po uito kojem buducem programskom
dokumentu usmjerenom integraciji pripadnika romske nacionalne manjine, kao i da su tijekompredistraZivanja (mapiranja romske zajednice u RH) popunjena i 134 predloska za opiszajednice koji sadrZe vrijedne podatke o infrastrukturnim potrebama na svim ispitivanim
lokalitetima tj' na svim lokalitetima u RH na kojima Zivi 30 i vise osoba koje se deklariraju kaopripadnici romske nacionalne manjine ili koje drugi Romi ili okolno stanovnistvo percipira kaoRome' Nadalie, voditelj Radne skupine, podsjetio je prisutne da su nalazi provedenog
istrazivanja objavljeni u publikaciji koja je dostupna na mreZnim stranicama Ureda, kao i da jeprovedeni projekt ureda proglasen primjerom dobre prakse prikupljanja podataka onejednakosti na razini EU o demu svjedodi i compedium koji je objavila Agencija EtJ zatemeljna prava (Fundamental Rights Agency - FRA) i koji je dostupan na mreznim stranicama
Agencije' Konadno, voditelj Radne skupne je naglasio kako je povrh svega navedenog Uredkroz ESF projekt pod nazivom ,,ukljudivanje Roma", a koji je u provedbi - ugovorio i dodatne
tematske analize baznih podataka s naglaskom na regionalnu dimenzij u nalazate da ce do koncagodine raspolagati s pet dodatnih publikacija:

- Ukljudivanje Roma u hrvatsko druStvo _

- Ukljudivanje Roma u hrvatsko druStvo _
diskriminacije

Zene, mladi i djeca;
identitet, socijalna distanca i iskustvo

ukljudivanje Roma u hrvatsko drustvo - obrazovanje i zaposrjavanje;
Ukljudivanje Roma u hrvatsko dru5tvo - zdravstve na za1titai socijalna skrb;



- Ukljudivanje Roma u hrvatsko druStvo - prostorno uredenje, stanovanje i za5tita
okoliSa.

dija javna predstavljanja, od kojih je prvo i odrzano u listopadu ove godine, ukljuduju i prostor
za diskusiju o nalazima tematskih analizau kontekstu novih dokumenta tj. Nacionalnog plana
za ukljudivanje Roma i pripadajuieg Akcijskog plana. Zakljudci diskusija se biljeZe od strane
projektnog tima te 6e biti dostavljeni tajniku Radne skupine kako bi se osigurao transfer
informacija izmedu dlanova Radne skupine i terenskih aktivnosti od znadajaza proces izrade
Nacionalnog plana za ukljudivanje Roma.
Zakljudno, voditelj Radne skupine naveo je kako je po misljenju Ureda sve sto je trebalo biti
udinjeno kako bi se osigurala kvalitetna analitidka podloga za izradu novog programskog

3:YTt:" udinjeno te da prijedlog plana i nadina rada Radne skupine iznosi upravo u tom
Kontel(stu.

U nastavku izlaganja, voditelj Radne skupine je iznio plan rada Radne skupine, a prema kojem
se vei l3' studenog odekuju pisani komentari dlanova Radne skupine na prijedlog preporuka
vijeda o jednakosti, ukljudivanju i sudjelovanju Roma, tzv. novi EU okvir za Rome, kako bi
I 7' studeno g 2020' bio izraden l. Prijedlog NPUR-a. Istaknuo je kako je razlika predloZenog
tempa i nadina izrade buduieg dokumenta u odnosu na proces koji je voden prilikom izrade
trenutno vaLe('eg dokumenta, svakako dinjenica da je rad u uzim malim grupama predvide,
iskljudivo po horizontalnim politikama novog EU okvira za Rome, i to u uZim radnim
skupinama za:

a) prevenciju rasizma usmjerenog prema Romima i diskriminacije;
b) suzbijanje siromastva i socijalne iskljudenosti te osnaZivanje gradanske

participacije Roma.
Prijedlog Ureda vezano uz sastav dlanova uzih radnih skupina jest da dlanove dine predstavnici
tijela u dijoj nadleznosti se dijelom ili u cijelos ti nalazenaredene horizontalne politike, pa je uskladu s navedenim voditelj Radne skupine iznio prijedlog Ureda da u sastav uZih Radnih
skupna udu predstavnici: Ministarstva vanjskih i europskih poslova; Ministarstva pravosucla iuprave; Ministarstva regionalnog razvoja i fondova Europske unije; Ministarstv a rada,mirovinskog sustava, obitelji socijalne politike; Ministarstva zdravstva; Sredisnjeg drZavnog
ureda za demografiju i mlade; Ureda za ravnopravnost spolova.; pravobraniteljstava; teorganizacije civilnog drustva i predstavnik akademske zajednice.
Nadalje, voditelj Radne skupine je iznio kako je Urei planirao ukupno 4 sastanka Radneskupine u punom sazivu i po dva sastanka uzih Radnih skupina, a prezentacija dokumentapripremljenog za javno savjetovanje planirana je 19. sijednja 202l.godine. Takoder, istaknuroje' ukoliko se prihvati predloZeni tempo rada, sa skraienim vremenom trajanja javne raspraveputem srediSnjeg drzavnog portala za savjetovanje sa zainteresiranom javnosiu ,,€-Savjetovanje" - dokument moZe biti pripremljen za proceduru usvajanja Vlade RepublikeHrvatske tek 29. oZujka 2021. godine.

Zakljudno voditelj Radne skupine istaknuo je kako zbog bogate analitidke podloge kojomraspolaze' Ured smatra da su problemi, izazovii potrebe definirani - te da ovaj proces vidi prijesvega kao proces USUGLASAVANJA kako na razini definiranih podrudja intervencije tako i



na ruzini specifidnih ciljeva tj. ciljanih vrijednosti, tim vise imajuii u vidu dinjenicu da je
Prijedlog Preporuka Vije6a o jednakosti, ukljudivanju i sudjelovanju Roma, izmedu ostalog
ponudio i opce i specifidne ciljeve kao i minimalne ciljane vrijednosti koje drZave dlanice
trebaju doseii do 2030. godine. Tako se iz perspektive Ureda kljudna pitanja vezanauz proces
iztade NPUR-a i pripadaju6eg Akcijskog plana odnose na usuglasavanje mjere u kojoj 6e
hrvatski dokument slijediti EU okvir za Rome te koji su to strateski projekti koje je potrebno
poduzeti u sektorskim i horizontalnim politikama u razdoblju provedbe novog programskog i
provedbenog dokumenta.

Potom je otvorena rasprava na temu izloZenog plana i nadina rada Radne skupine.

U raspravu se ukljudio gospodin DraLensrpak koji se je naveo kako je pred Radnom skupinom
jedan zahtjevan posao, ali da je vazno da zakljudak rada bude da je udinjeno nesto dobro za
romsku zajednicu. Spomenuo je kako je pregledavaju6i materijale koje je prije sastanka Radne
skupine dostavio Ured, primijetio ciljeve koji se na lokalnoj samoupravi koju predstavlja vei
ostvaruju, poput ukljudivanja u predskolski odgoj i obrazovanje. Nadalje je naveo kako
ukljudivanje djece u rano i predskolsko obrazovanje znadajno udede na jezidne sposobnosti
djece i olakSava njihovo sudjelovanje u osnovnoj Skoli. Thkoder je naveo kako je posljednjih
godina kupljen izvjestan broj ku6a izvanromskog naselja u kojima stanuju pripadnici romske
nacionalne manjine te da se ta praksa do sada pokazuje dobrom kako iz perspektive Roma tako
i ostatka populacije. U tom smislu mu je drago vidjeti da se u ciljevima nalaziono Sto se vei
radi na ruzini lokalne samouprave. Istide kako je potrebno puno medusobnog razumijevanja
kako bi suzivot bio puno bolji, vazno je naglasavati da je rijed o gradanima Republike Hrvatske
te da je jedini nadin da se problemi rijese medusobna suradnja i tolerancija. Gospodin Srpak
istide kako je radena legalizacija naselja, navodi planove za izgradnju kanalizacije u romskom
naselju, kao i problem s legalizacijom pa posljedidno i s prikljudivanjem elektridne energije,
kao i pristupu vodi iz vodovoda. Navodi kako je lokalna uprava dok se problem ne rijesi
osigurala pristup vodi putem postavljanja desme.

voditelj Radne skupine je zahvalio gospodinu srpaku te napomenuo kako lJredzaljudska pravai prava nacionalnih manjina intenzivno prati doga<lanja u Medimurskoj zupaniji, kako i
Povjerenstvo za pradenje Nacionalne strategije za ukljudivanje Roma podrzavanastojanja grada
Murskog Sredisia' posebice ukljudivanje u pred5kolski odgoj i obrazovanje - znatnim
financijskim sredstvima koja iz godine u godinu rastu. Takoder istide, kako je zaistanaselje
Sitnice u Murskom Sredi5iu uredeno iz pretpristupnih fondova IpA 200g, projekta lJreda za
ljudska prava i prava nacionalnih manjina tj. Ureda za prava nacionalnih manjina, diji je
danasnji ured pravni slijednik te se zahvalio gospodinu Srpaku na isticanju uloge koju Ured
ima i koju je imao u ukupnim nastojanjima za poboljsanjem poloZaja romske nacionalne
manjine.

Nastavno se gospodin Srpak zahvalio voditelju Radne skupine, ravnatelju Ureda na dosadasnjoj
podrsci te je istaknuo kako ubuduce grad Mursko Sredisce neie financirati prijevoz djece u
djedji vrtii: ,,Ako je rijed o procesu tada, moramo uditi i da svatko mora svoje dijete voziti u
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vrti6' "", te da vezano uz tu odluku za sada nisu zaprimili prituZbe. Takoder, napominje kakoje i tijekom provedbe IPA 2008 Projekta suradivao s uredom kao zamjenik gradonadelnika,
kako se grad Mursko Sredi5ie ukljudio kada je trebalo ukloniti nelegalne objekte na nadin da jefinancirao izgradnju novih objekata, kako su uloZena zna(ajna sredstva, no kako se
zajednidkom suradnjom uspjelo doii do toga da naselje izgledaprimjereno 21. stoljecu.

Gospodin Sinisa Senad Musii je pozdravio planirani brz tempo rada te postavio pitanje vezano
uz postojece afirmativne mjere za vrijeme dok se dokument ne usvoji na vladi Republike
Hrvatske (poput stipendija). Takoder, je postavio pitanje vezano uz sudjelovanje organi zacijacivilnog drustva u planiranim uZim radnim skupinama,i. hoe" li organizacije civilnog drustva
sudjelovati u obje planirane uZe Radne skupine i ho6e li se uze Radne skupine odrLavatiu istovrijeme? Konadno, postavio je i pitanje vezano uz vrijeme provedbe novog Nacionalnog plana
za ukljudivanje Roma, a koje je kraie od EU okvira zatri godine te Sto ie se dogadati snacionalnim dokumentom u vremenu izmedu dva EU dokumenta?

voditelj Radne skupine je odgovorio kako se Ured i on osobno pobrinuo da sve mjere iztrenutnog Akcijskog plana za provedbu Nacionalne strategije za ukljudivanje Roma, zarazdoblje od 2013' do 2020., ukljudujuii i stipendije, u suradnji s resornim ministarstvima
funkcioniraju d' da se provode do usvajanja novog dokumenta. vezano uz planirano
sudjelovanje organizacija civilnog drustva, voditelj Radne skupine potvrdio je da jesudjelovanj e organizacija civilnog drustva planirano u obje uZe Radne skupine te da 6e se oneodrZavati u zasebnim terminima kako bi se prethodno i o.noguiilo. Konadno, vezano uzraskorak izmedu EU okvira i hrvatskog dokumenta - voditelj Radne skupine je naglasio kakos ovim prijedlogom ured pokusava, prije svega pratiti novu financijsku perspektivu ESIfondova buduii su nacionalni financijski kapaciteti ogranideni i buduei se attivnosti mogufinancirati uglavnom sredstvima EU fondova.

U raspravu se ukljudila predsjednica Saveza Roma u Republici Hrvatskoj ,,KALI SARA,,,gospoda Suzana Krdmar, koja je istaknula kako odekuje od novog dokumenta bolje rezultate uodnosu na jos uvijek vazeci dokument. Takoder, isiaknula je kako joj je vrlo drago da .iegospodin Srpak spomenuo vaZnost zajedni5tva buduii da ono nije uviiek prisutno. Takoder,predloZila je da se u buduiem dokumentu propi5e obveza redovitog izvjestavanja o provedbi
NPUR-a lokalnoj samoupravi. Nadalje, istaknula je suradnju s romskim vijeiima nacionalne
manjine te napomenula kako je savez Roma u Refublici Hrvatskoj ,,KALI 5ARA.. aktivan napodrudju cijele Republike Hrvatske te da je putem svog djelovanja upoznat s problemima nalokalnoj ruzini' Izmedu ostalog, Savez je upoznat s einjlnicom da lokalne ,u*oup.ur. n.izraduju lokalne Akcijske planove za provedbu strateskih dokumenata usmjerenih integracijipripadnika romske nacionalne manjine te istide vaZnost suradnje i zajednistva posebno narazinijedinica lokalne samouprave kako bi se, ono Sto je moguce, unaprijedilo u buducem razdoblju.
U nastavku navodi kako su godi5nja izvjes6a o tome Sto se odradilo, koliko je ostalo zanapraviti
i gdje su problemi - kljudna za kvalitetan rad. Nadalje, gospoda Krdmar istide kako neka naseljanemaju dak ni vodu, elektridnu energiju, no s druge ,rrun. primjeduje da se mijenja situacija ida postoji zelja da se puno viSe toga ostvari te istide kako vjeruje da novim dokumentima
moZemo ostvariti viSe' Istide, kako je izradadokumenta samo prvi korak jer po dokumentu koji
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6e se izraditi treba zaistai raditi te je pozvala sve prisutne na zajednidki rad kako bi promijenili
izgled romskih naselja, imali vi5e djece koja zavrsavaju srednju skolu te vise studenata.
voditelj Radne skupine, istide kako je ured predvidio potesko6e jedinica lokalne samouprave
vezano uz izradu lokalnih Akcijskih planova te je pianirao sredstva kojima bi jedinicama
lokalne samouprave pruZio podrsku u izradi rokalnih Akcijskih planova.

U raspravu se ukljudila gospoda Ana Kesina, predstavnica Ministarstva znanosti i obrazovanja
te potvrdila da 6e sve mjere koje se nalaze u sadasnjem Akcijskom prun, uiti financirane i usljede6em Akcijskom planu, ukljudujuii i stipendijele je postavila pitanje vezanouz periodeprovedbe Akcijskih planova novog dokumenta, tj. ima ii moguinosti da se prvi Akcijski plan
donese na period od tri godine.

voditelj Radne skupine je pojasnio kako je provedbeni period novog Akcijskog plana planiran
na dvije godine buduii je nova financijska perspektivalos u fazi programiranja, a u provedbimogu biti one aktivnosti koje su tijela provodila ili koja 6e provoditi u jos uvijek aktualnojfinancijskoj perspektivi. upravo zbog toga je razdoblje provedbe o*o, provedbenog
dokumenta dvije godine' Kad se izradi novi operativni program Europskog socijalnog fondaplus' ured 6e predloziti vrijeme provedbe norol Akcijskog plana.

Gospodin Srpak istide kako Akcijski pl anbezprateieg financijskog plana jest,,mrtvo slovo napapiru" te da je potrebno uzeti u obzir specifidne potrebe lokalnih zajednicakoje na svomteritoriju imaju ve6e potrebe' u sludaju lokalne zajednice, gospodin s.pak pojasnjava kako jerijed o sljededim troskovima gradskog proraduna: sufinanciranje roditeljskog udjela zasudjelovanje djece u predskolskom odgoju i obrazovanju, jednokratne novdane pomoci,troskovi vezani uz disdenje naselja, sredstva za djelovanje vijeia nacionalnih manjina te istidekako je zaneke krucijalne troskove potrebno napraviti neki drugi model financiranja. Nadaljenavodi' kako je nebrojeno puta isticao kako bi jedinicama lokalne samouprave koje sesuodavaju s tim izazovima trebalo osigurati sredstva i da one nisu u istom poloZaju kao susjednelokalne zajednice' U nastavku navodi kako konkretni trosak za frnanciranje djece u vrtiiu nagodiSnjoj razini iznosi 300.000,00 kn, a kada se to pomnoZi s l0 godina tada govorimo oogromnim iznosima koje proraduni jedinica lokalne samouprave dugorodno ne mogu podnijeti.Svim jedinicama lokalne samouprave se spusta isti post otak iz poreza na dohodak, kao
"krucijalni prihod jedinica lokalne samouprave" neovisno o pove6anim potrebama. Kako bi seosiguralo da se lokalni Akcijski planovi ostvaruju - gospodin Srpak navodi da je potrebnoizraditi novi model financiranja jedinica lokalne *ot[.*e koje imaju arrgueil. potrebe.

voditelj Radne skupine navodi kako je upoznat sa stavom gospodina Srpaka, kao i velika vecinazastupnika i ministara te istide kako mora reagirati na izredeno budu6i da isto moZe bitiinterpretirano u negativnom kontekstu, da su nacionalne manjine teret veiinskoj zajednici.Istide kako Ured vodi raduna o svim jedinicama lokalne i podrudne samouprave te daje namjeraUreda pomoiitamo gdje je moguie. No, istide kako argument sufinanciranja roditeljskog udjelane stoji buduii se isti financira za sve gradane Republike Hrvatske te da je njegova osnovna nitvoditelja' od kada je na delu ureda, pomo6i najmladim sugradanima, kao i da je predskolskiodgoj prije svega pravo svakog djeteta na obrazovanje, a ne usluga duvanja djeteta. Takoderje
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naglasio kako se vrlo dobro vidi, ,,posebice u Medimurju, u vasem gradu gospodine srpak daromska djeca koja su pohadala integrirani predskolski odgoj, naglasavam integriranipredskolski odgoj, a ne neku radionicu u getoiziranom romskom naselju ga;. n. naude hrvatskijezik - postiZu iznimne rezultate". Takoder, voditelj Radne skupine je u nastavku upozorio nafenomen o kojem je izvijestila novinarka Barbara Matedi6, o nemalom broju djece koja zbog
nedovoljnog poznavanja hrvatskog jezika bivaju ukljudena u programe za djecu s posebnimpotrebama te u okviru ovih programa zavrsavaju cjelokupno skolovanje. voditelj Radneskupine istide kako je navedeno nedopustivo i da 6e osobno, zajedno s timom u Uredu i resornim
ministarstvima udiniti sve da se navedeno ne dogada.

Gospoda Krdmar se nadovezala na izlaganje gospodina Srpaka ivoditelja Radne skupine teistaknula kako razumije i dijeli stav o vaZnosti lokalnih Akcijskih planova. U nastavku senadovezala kako je rijed o hrvatskim gradanima, hrvatskoj djeci te da se godinama nisuzanemarivala naselja u kojima Zive hrvatski gradani - danas ne bismo bili na mjestu na kojemsmo sada' Takoder, istaknula je kada bi se romska naselja uredivala istom dinamikom kao iostala naselja u Republici Hrvatskoj tada bi i ostali dio gradan a zelio Zivjeti u njima te jeapelirala 
1a 

sve prisutne da se poboljsaju uvjeti Livotau naseljima u kojima su uvjeti Livotaproblematidni neovisno o tome o gradanima kojeg porijekla je njee. rar<oi.ll. l.tutnula kakoje 
"osobno pogada naglasavanje u govoru ,,rorru ai..u" budrdi da su Romi gradani RepublikeHrvatske koji se tu radaju, Zive, rade, osnivaju obitelj.." U nastavku je upozorila dazaposljavanje kljud svega, pa i legalizacije. Pozdravila je nove brojke koje govore u prilogzaposljavanju Roma u Medimurju, ali navodi kako je to rezultat migracija lokalnogstanovnistva' a ne sustavnog djelovanja drLave te je iozvala na promjenu stava premadrzavljanima Republike Hrvatske kojima je potrebna ptrnoe.

voditelj Radne skupine izrazioje razumijevanje za emocionalni pristup gospode Krdmar tenaglasio kako u Uredu Romi, kao i druge nacionalne manjine koje predstavljaju bogatstvoraznolikosti Republike Hrvatske, imaj u saveznika.

U raspraw se ukljudila gospoda Ana Kesina koja je naglasila kako roditeljski udio na podrudjucijele Republike Hrvatske, neovisno o. tome o io:"i:. jedinici lokalne samouprave rijed,pokriva u cijelosti Ministarstvo znanosti i obrazovanj;;. ; nastavku pojasnila da govorimo oekonomskoj cijeni koji se sastoji od roditeljskog udjela i o dijelu kojeg mora pokri ti,kao i zasvu ostalu djecu, jedinica lokalne samouprave.

voditelj Radne skupine se nadovezao kako je gospodin Srpak naveo trosak koji u ekonomskoj
cij eni pokrivaj u j edinice lokalne samouprave.

Gospodin Srpak je zatraziorijed te istaknuo kako svojim dvanaestogodisnjim stazom i djelimadokazuje da nije nikada bio za segregaciju vei upraro suprotno za pomo6 te da se ne moZeporeii uloga Ureda, ali niti uloga grada kao niti finun.i;. koje su od strane grada uloZene.Takoder' gospodin Srpak je nadalje istaknuo da je istina da grad sufinancira 60yo zasvu djecute da to nije spomo ve6 da je sukus njegova izlaganjabio ono Sto je potrebno udiniti u buduiem
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razdoblju' kako bi nakon provedbe novog Nacionalnog plana, ona zaista i bila na korist ditavoj
zajednici.

Raspravi se prikljudio i gospodin Sini5a senad Musii te je pojasnio kako je Roma Education
Fund sedam godina financirao prijevoz romske djece iz naselja Sitnica do djedjeg vrtiia koji
"ne samo da je integriran vei i ima kvalitetno predskolsko obrazovanje". cilj ove aktivnosti bioje pokazati da ukoliko djeca imaju integrirani i kvalitetan predskolski odgoj imaju i boljeobrazovne ishode, sto je aktivnost uspjela pokazati. Takoder, gospodin Musii navodi kako je
dlanak Barbare Matedid u Jutarnjem nedjeljnom listu, za koji su se podaci prikupljani gotovogodinu dana, takoder bio financiran od strane Roma Education Fund-a, s ciljem skretanjapozornosti na broj djece koji se ukljuduje u posebne programe kao i kako se to odraZ ava nakasnije Skolovanje djece. u nastavku izlaganja,gospodin Musi6 istide kako je i njega zasmetaolapsus vezana uz pokrivanje roditeljskog udjela buduii da nije prvi puta da delnici jedinica
lokalne samouprave traze sufinanciranje njihovog udjela ekonomske cijene predskolskog
obrazovanja za romsku djecu, StoviSe istide takav.le zarrie, upuden i povjerens tvLt zapracenjeNacionalne strategije za ukljudivanje Roma. Smatra da takav nadin iznosenja podataka ilitrazenja - za neSto Sto je univerzalno pravo sve djece u Republici Hrvatskoj neprimjeren buducida ta djeca, pored romskog identiteta imaju i druge identitete - oni su gradani Medimurja,gradani Republike Hrvatske, gradani EU. Takoder smatra, da ovakva vrsta rasprave doprinosirazdvajanju lokalnog stanovni5tva na,,oni" i ,,mi" te da bi legitiman zahtjevukljudivao trazenjefinancijske pomo6i ili dodatno suf,tnanciranje udjela jedinica lokalne samouprave za svu djecuna podrudju odredene jedinice lokalne samouprave. Takoder, navodi kako se i kod Roma moraosvijestiti da neke mjere ukljuduju rok trajanja te da je primjer prijevoza djece u djedji vrrii uSitnicama do trenutka kada viSe nije potrebno poticati roditelje na ukljudivanje djece upredskolski odgoj i obrazovanje kao niti raditi s lokalnom zajednicom na nadin da ona podrLava
integrirane vrtidke skupine - primjer mjere koja je ispunila suo.lu svrhu na tom podrudju te se snjom moZe prestati.

voditelj Radne skupine zahvalio je svima koji su sudjelovali u
Kregar oreskovid da prezentira prijedlog preporuka vijeca
sudjelovanju.

raspravi te zamolio Klaudiju
o jednakosti, ukljudivanju i

Uslijedila je prezentacija koja je istaknula kako je Prijedlog preporuka vijeia o jednakosti,
ukljudivanju i sudjelovanju Roma izraden u koniekstuogranidenog ili skromnog napretka uvecini podrudja intervencije aktualnog EU okvira za Rome buduii je znadajniji napredakzabilieLen iskljudivo u obrazovanju, no i u tom podrudju su zabiljezeni negativni trendovi poputpoveianja segregacije u obrazovanju romske djece. Stoga prijedlog preporuka vijeia ojednakosti' ukljudivanju i sudjelovanju Roma zahorizontalna podrudja intervencrje tj. ciljevepredlaze: a) borbu protiv antiromskog rasizma i diskriminacije; b) smanjivanje siromastva isocijalne iskljudenosti kako bi se smanjio drustveno-ekonomski jaz izmedu Roma i op6e
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populacije te c) poticanje participacije kroz osnazivanje, suradnju i povjerenje u javne
institucije' U odnosu na sektorska podrudja intervencije, prijedlog zadriavapostojeia podrudja
intervencije , a za ciljeve predlaZe: a) pove6ati udinkovit jednak pristup kvalitetnom ukljudivomredovitom obrazovanju; b) poveiati udinkovit jednak pristup kvalitetnom i odrZivom
zaposljavanju; c) pobolj5ati zdravlje Roma i povedati udinkovit jednak pristup kvalitetnim
uslugama zdravstvene skrbi te d) poveiati udinkovit jednak pristup prikladnom desegregiranom
stanovanju i osnovnim uslugama. u nastavku izlaganja prezentirani su specifidni ciljevi d.minimalni ciljevi koje je potrebno ostvariti na razini EU-a, kao i na razini drzavadlanica unarednom desetogodisnjem periodu. U odnosu na postavljene minimalne ciljeve prikazani su ipodaci od kojih ce se mjeriti uspjeh Republike Hrvatske u provedbi Nacionalno g plana zaukljudivanje Roma, zarazdoblje od202l. do2o}}.godine. U izlaganju je naglaseno kako je zaizradu prijedloga indikatora za pracenje novog okvira za Rome zaduLena Agencija EIJ zatemeljna prava (Fundamental Rights Agency - FRA) te daje ured od podetka ukljuden u Radnuskupinu zaizradttzajednidkih indikatora pra6enja provedbe, kao i dodatnih indikatora praienja
te da u smislu praienja provedbe i krajnjih udinaka provedbe novog dokumenta Ured ne odekuje
potesko6e buduii raspolaZe s kvalitetnim kvantitativnim i kvalitativnim podacima od kojih je
mogude mjeriti uspjeh.

voditelj Radne skupine je zahvalio na prezentaciji i konstatirao kako je vrijeme planirano zasastanak isteklo te kako se zbog navedenog neie otvoriti raspravu na temu predstavljenog
Prijedloga Preporuka vije6a o jednakosti, ukljudivanju i sudjelovanju ve6 da ovim putem molidlanove Radne skupine da se o prezentiranom Prijedlogu vijeia pismeno odituju. Naime, Uredce po zavrsetku sastanka dlanovima i zamjenicima dlanova dostaviti prezentacije odrzane nasastanku' kao i dokument s izdvojenim kljudnim elementima prijedloga vijeia (opce ispecifidne ciljeve horizontalnih i sektorskih politika, tablidni prikaz specifidnih ciljeva d.minimalnog odekivanog napretka u horizontalnim politikama na raziniEU i drZava dlanica tepodatke od kojih 6e se mjeriti napredak na razini EU i RH ukljudujuii i mjere na koje se potidu
drZave dlanice unutar svakog podrudja horizontalnih i sektorskih politika). Takoder, voditeljRadne skupine najavio je da ie dokument ukljudivati raspravna pitanja te zamolio dlanoveRadne skupine da se do 13. studeno g2020. pisano odituju na raspravna pitanja:o [J kojoj je mjeri Prijedlog Preporuka relevantan zanovi strateski okvir RH usmjeren

integracij i pripadnika romske nacionalne manj ine?
o U kojoj nam je mjeri prihvatljiv prijedlog horizontalnih i sektorskih ciljeva?o [J kojoj su mjeri postavljeni minimalni ciljevi, ciljevi koje je potrebno posti6i narazini

drlava dlanica, relevantni za RH?
o Koliko je izgledno da RH do 2027 . dosegne minimalne ciljeve koje je potrebno posti6i

na razini drlava dlanica?
o Koje ciljeve je potrebno korigir4ti, uzimajuii u obzir i dinjenicu da NpUR 2ozl.-2027.

ima kraii provedbeni period?
te da oditovanja dostave tajniku Radne skupine putem elektronske poste.
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Zavrsno, voditelj Radne skupine zahvalio je svima na sudjelovanju na sastanku.

Sastanakje zavr5en u l2:15 sati.

KLASA:
URBROJ:

Zagreb,

016-02/20-07/01

50450-02t04-20_99

27. studenoga2020.
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